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Dagsorden - Uddannelsesudvalget for 

Sygeplejerskeuddannelsen 
Sted: 
Campus Silkeborg 
Lokale B196 

 Mødedato: 
13. september 2021 
Kl. 12.00-15.00 
 

Deltagere 
Annette Rosenkilde Jensen (Uddannelsesleder VIA), Gitte Nørgaard 
(udvalgs formand, KKR, Herning kommune), Jonna Frølich (Uddannel-
sesdekan VIA), Marianne Wolff (Region Midt), Bente Alkærsig Ras-
mussen (Kredsformand, DSR), Nanna Skulvad (Rektor T.H. Langs HF 
og VUC), Britta Stenholdt (Medarbejder), Susanne Krogh Voldum-
Clausen (Medarbejder), Ayni Hassan Mohamud (studerende), Nicki 
Garde Laursen (studerende), Kathrin Brændgaard (udvalgs sekretær) 

Vakante pladser: 
- Repræsentant fra virksomheder/institutioner med indsigt i 

regionale forhold. 
- Afdeling for Sygeplejevidenskab, Institut for Folkesundhed, 

Aarhus Universitet. 
- Repræsentant for de studerende. 

Gæster 
Projektkoordinator Jytte Pahus - under punkt 3 
 
Afbud 
Annelise Norlyk (Aarhus Universitet), Judit Kyed Soelbeck (DSR, orto-
pædisk kirurgisk afd. Aarhus universitet), Hanne Sveistrup Demant 
(Region Midt), Martha Højgaard (KKR, Silkeborg kommune), Thomas 
Steen Johansen (studerende) 
 
Mødet indledes med frokost 11.30 

Dagsorden 
1. Godkendelse af dagsorden (12.00-12.05) 
2. Optaget på sygeplejerskeuddannelsen (12.05-12.45) 
3. Fælles tema 3 - Status Projekt bedre overgange (12.45-13.30) 
4. Kvalitet i praktik (13.30-13.50) 
5. VIAs strategi i hørring (13.50-14.15) 
6. Årshjul 2022 (14.15-14.30) 
7. Nyhedsbrev VIA (14.30-14.40) 
8. Nyt fra de studerende (14.40-14.50) 
9. Planlægning af næste møde (14.50-14.55) 
10. Eventuelt (14.55-15.00) 
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Punkt  1. Godkendelse af dagsorden (12.00-12.05) 

Sagsansvarlig: 
Gitte Nørgaard 

 Journalnr.: A21-66364 

 
Sagsfremstilling 
Godkendelse af dagsordenen og afklaring af punkter til eventuelt.    

Indstilling 
Det indstilles, at udvalget godkender dagsordenen.   

Referat 
Dagsorden godkendt 
 

Punkt  2. Optaget på sygeplejerskeuddannelsen (12.05-12.45) 

Sagsansvarlig: 
Annette Rosenkilde 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
- PP over optaget eftersendes 

 
Sagsfremstilling 
Status over optaget på sygeplejerskeuddannelsen. 
 
Udflytning af studiepladser:  
Regeringen har lagt op til, at der nationalt skal opnås en fordeling på 40/60% mellem uddannelsespladser i 
og uden for de store byer. Selvom VIA Sygeplejerskeuddannelsen allerede lever op til denne 40/60%-forde-
ling, forventer VIA’s direktion, at det for de fire store velfærdsuddannelser (sygeplejerske, lærer, pædagog, 
socialrådgiver) gælder, at der skal ske udflytning af 150-200 studiepladser fra Aarhus og oprettes 220 nye 
pladser (forventeligt i den østlige del af Region Midtjylland). VIA skal således bidrage til en fælles sektorplan 
for udflytningerne, således at 40/60%-fordelingen opnås på nationalt plan. 
 
Efterfølgende sygeplejerske strejke: 
Set efterfølgende strejken på sygeplejerske området, hvordan bakkes der godt op om de studerende ind i 
uddannelsen, og hvilken konsekvens har strejken for de studerende? 
Kan der tales om en ”strejke salgside” set udfra et rekrutterings spørgsmål med henblik på de kommende 
optag på uddannelsen? 
 
Indstilling 
Det indstilles at udvalget bidrager med deres perspektiver og input i forhold til de udfordringer vi ser nu og 
eventuelt fremadrettet på sygeplejerskeuddannelsen. 

Referat 
Annette gennemgår PP for optaget – medsendes referatet. 
 
Optag gennem 50% ved kvote 1 ren karakter og 50% kvote 2 andre kriterier som optjener point til opta-
gelse. 
 
Gælder for både kvote 1 og kvote 2 er, at kun ca. halvdelen at første prioritets ansøgerne kan opfyldes. 
 
Det er udbuddet i Aarhus som har flest ansøgere og de fleste 1. prioritets ansøgere. Samtidigt er Aarhus 
udbuddet med højest karakter gennemsnit på 8,4. 
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Der er for nuværende ledige pladser i Holstebro og i Viborg på det særligt tilrettelagte forløb, men uddan-
nelsen arbejder altid efter at udnytte dimensioneringen til fulde. 
 
Den Net basserede uddannelse i Viborg har haft større søgning i år 2021. 
 
Regeringens målsætning om uddannelse uden for de 4 største byer lyder på 60% udenfor og 40% i de 
større byer. 
For VIA sygeplejerskeuddannelsen bliver der for nuværende uddannet 67% uden for de større byer og 33% 
i Aarhus.  
Dog bliver tallene opgjort nationalt så regeringens beslutning har stadigt en betydning for sygeplejerske-
uddannelsen. 
 
Kommentar fra udvalget: 
Mange studerende bliver optages på udbuddene i Randers, Silkeborg og Horsens, som efterfølgende un-
dervej i deres uddannelse søger om overflyttelse til Aarhus. 
 
Det kan være svært at få det ønskede antal ansøgere til uddannelsen uden for Aarhus, og derved kan det 
være problemfyldt mht. regeringens ønske om mere uddannelse uden for de større byer. 
 
Regeringens beslutning om uddannelse uden for de større byer kan koste antal studerende på de mindre 
udbud uden for Aarhus, da de studerende kan ende med at ansøge en helt anden uddannelsen, hvis de 
ikke få deres ønsket om 1. prioritet i Aarhus opfyldt. 
Den samlede konsekvens af regeringen forslag kan der ikke kommes med et endelig svar på, der kan dog 
ligge en bekymring vedr. at få uddannet sygeplejersker nok, når der allerede for nuværende er stor mangel 
på sygeplejersker. 
 
For at få tilstrækkelig studerende til uddannelsen kræver rekrutteringen af ansøgere en retænkning. 

- Kan der hentes studerende ind fra/med andre uddannelser, som besidder en del af de kompeten-
cer der er påkrævet for en sygeplejerske, og som evt. kan få noget merit? 

- Mulighed for ”fast track” så uddannelsen kan gennemføres hurtigere. 
- Mere fleksibel uddannelse for at ramme så mange studerende som muligt. 
- Yderligere branding af uddannelsens mangfoldighed, som en mulighed til andre karrierer veje efter 

endt uddannelse.  
 
Sygeplejerske strejken sommer 2021 kan være medvirkende til, at de studerende ikke ansøger om opta-
gelse på sygeplejerskeuddannelsen. Dog skal argumentationen om jobsikkerhed i denne sammenhæng 
også ses som en del af vægtskålen. 
 

Punkt  3. Fælles tema 3 - Status Projekt bedre overgange (12.45-
13.30) 

Sagsansvarlig: 
Jytte Pahus, Jonna Frølich og Annette Rosen-
kilde 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
- Projektkoordinator Jytte Pahus deltager under dette punkt 
- Prøvehandlinger ifm. projekt bedre overgang 

Sagsfremstilling 
Projektkoordinator Jytte Pahus fremlægger status for ”Projekt bedre overgange”. 
 

- Hvad er allerede gennemført? 
- Hvad skal der gennemføres - hvilke prøvehandlinger? 
- Hvad skal der ske efterfølgende - evalueringen/opfølgningen? 
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Indstilling 
Det indstilles at udvalget stiller spørgsmål til status oplægget for ”Projekt bedre overgange”. 

Referat 
Jytte gennemgår PP vedr. ”Projekt bedre overgange” og dertil hørende prøvehandlinger – medsendes refe-
ratet. 
 
Udvalget ser prøvehandlingerne som værende meget aktuelle og som passende godt ind i den studeren-
des hverdag i praksis. 
 
Der kobles følge forskning på projektet, så effekten af handlingerne efterfølgende kan måles og evalueres, 
men henblik vurdering af, hvilke områder af projektet der skal arbejdes videre med efter prøvehandlin-
gerne til implementering. 
 
Der er ikke en kobling ind i ”Human First”, da dette projekt primært arbejder med den studerende efter end 
uddannelsen, hvor ”Projekt bedre overgange” arbejder med den studerende under uddannelsen. 
 
Projekt bedre overgange rundes af efter 2023. 
 

Punkt  4. Kvalitet i praktik (13.30-13.50) 

Sagsansvarlig: 
Jonna Frølich 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
- Notat vedr. kvalitet i praktik for VIA Sygeplejerskeuddannelsen inkl. bilag 

 
Sagsfremstilling 
Det fælles koncept ”Kvalitet i praktik” blev implementeret i sundhedsuddannelserne i VIA i 2018, hvor det 
ligeledes blev besluttet, at konceptet skulle evalueres.  
 
I forbindelse med evalueringen og på baggrund af erfaringer fra de enkelte uddannelser blev der givet mu-
lighed for, at konceptet kunne udfoldes på forskellig vis inden for de fire uddannelser. Der blev således i 
foråret 2021 afholdt uddannelsesspecifikke workshops med fokus på videreudvikling af konceptet. 
 
I VIA Sygeplejerskeuddannelsen har en arbejdsgruppe bestående af repræsentanter fra Region Midtjyl-
land, kommunerne i regionen samt VIA arbejdet videre med de på workshoppen givne input. Grundet ud-
dannelsernes forskellige rammer og vilkår og forskellige ønsker fra praksis udfoldes konceptet ”kvalitet i 
praktik” således med virkning fra efteråret 2021 forskelligt i de fire sundhedsuddannelser. 
 
Konceptet ”kvalitet i praktik” for VIA Sygeplejerskeuddannelsen vil fremover bestå af følgende delelemen-
ter (jf. bilag): 
1) Godkendelse af praktiksted (godkendelsesdokument) 
2) Kvalitetsvurdering (via spørgeskema og selvevaluering) 
3) Guide til afsluttende evalueringssamtale mellem studerende og kliniske vejleder 
4) Mødefora (kommissorier) 
 
Samarbejdsforum og uddannelsens praktiksamarbejdspartnere har fået tilsendt det justerede koncept 
primo september.  
 
Indstilling 
Det indstilles at uddannelsesudvalget taget orienteringen til efterretning. 
 
Referat 
Jonna informerer om ændringer ifbm. Kvalitet i praktik udfra vedhæftede bilag.  
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De justeringer som er gennemført er udfra tidligere problemstillinger. 
 
Materialet er godkende og der er foreslået en evaluering fra Samarbejdsforum i 2024. 
 
Der er oprettet et forum der giver mulighed for refleksioner over kvalitet i praktik evalueringen. 
For nuværende arbejdes der med den prøveperiode hvor der samlet reflekteres og evalueres efterfølgende 
kvalitetsevalueringer og selvevalueringerne.  
 
Der er gjort op med det tidligere meget standarttiliserede spørgeskema, hvilket skal evalueres efterføl-
gende. 
 
Kommentar fra udvalget: 
Positivt at der er implementeret semestermøde med det dertilhørende fællesskab ved at kunne støtte hin-
anden på tværs. 
 
De ”specialerettede spørgsmål” er et ønske fra dele af arbejdsgruppen, da der var nogle mangler i det ge-
nerelle skema, hvor ekstra spørgsmål ikke tidligere har været en mulighed. 
 
De generiske spørgsmål mistede lidt fokus fra de studerendes lærerprocesser, og hvilke strategier de stu-
derende kan bruge ved dilemma fyldte situationer – ”når noget bliver svært hvad gør du?” er et ønske til 
spørgerammen. 
 
”Professionsfaglige forholds spørgsmålene” har mange af de studerende ikke haft mulighed for at skabe 
kendskab til, hvorfor svarene her kan give et uklart budskab. 
 
Kan status evt. ændres til et pilot projekt frem for en hørringsproces? 
 

Punkt  5. VIAs strategi i hørring (13.50-14.15) 

Sagsansvarlig: 
Jonna Frølich 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
- Slidepakke Høring i august-september 2021 final 
- Strategitekst - Udkast til strategi 2021-2025 
- One-pager - Udkast til strategi 2021-2025 

Sagsfremstilling 
VIAs strategi 2021-2025 nu i høring 
Udkastet til VIAs strategi for 2021-2025 sendes i høring i hele organisationen fra mandag den 2. august til 
og med tirsdag den 21. september 2021.  
Strategiudkastet bygger bl.a. på de strategiske ambitioner i Uddannelsesområdets udviklingsplaner og 
ambitioner på FoU-området og på input fra ca. 300 mennesker i og omkring VIA, som har været inddraget i 
forårets strategiworkshops med direktionen. 

Følgende kanaler benyttes til denne hørring: 
 
Dialoger i organisationen. Chefer og uddannelsesdekaner inddrager i løbet af august og september egne 
ledere og medarbejdere, hvorefter hvert chef- og uddannelses dekan om råde udarbejder et høringssvar 
(på max. en side). Høringssvaret skal være færdigt inden møde i Strategisk Ledelsesforum den 21. septem-
ber 2021. 
 
Høringssamtale med VIAs Studenterråd den 18. august 2021  
 
Høringssamtale i VIAs Hovedudvalg og Områdeudvalg den 23. august 2021  

Høringen stiller skarpt på følgende fire spørgsmål: 
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Ambition og indhold: 
Hvordan oplever du/I strategiens ambitionsniveau for VIAs kerneopgaver til og med 2025? 

- Prioritering: 
I hvor høj grad oplever du/I, at strategien udtrykker en prioritering?  

- Handlerum: 
Hvordan oplever du/I strategiens evne til at give plads til lokale oversættelser og handlinger?  

- Realisering: 
Hvad tænker du/I er vigtigt i forhold til, at vi kan realisere strategien lokalt i de enkelte afdelinger 
og fælles på tværs i hele VIA? 

Efter høringen bearbejdes de indkomne høringssvar, hvorefter strategiudkastet revideres.  
På VIAs bestyrelsesmøde i oktober 2021 behandles forslag til Strategi 2021-2025 med henblik på vedta-
gelse.  

Indstilling 
Der indstilles at udvalget stiller opklarende spørgsmål der kan inddrages i hørings processen. 

Referat 
Kommentar fra udvalget til det tilhørende materiale: 
Højskole holdningen/beskrivelsen er ikke passende til en professionshøjskole. 
Formulering kan misforstås, dog er formuleringen fra bestyrelsens side ment som ”kan campus benyttes 
til mere inddragelse i lokal samfundet” udfra et ønsket om campus aktivitet efter kl. 16.00. 
Endvidere var ønsket gennem denne formulering, at kunne lette overgangen fra ungdomsuddannelse til 
videregående uddannelse. 
 
Udvikling kontra Aarhus kan ses som en lidt negativ definition, hvilket yderligere synliggør forskellene mel-
lem de mindre lokale udbud kontra Aarhus udbuddet. 
 
Hvordan er aftageren tænkt ind ifht. praktik?  
Der behov for en udspecificering af hvilke fællesskaber udenfor VIA der henvises til. 
 

Punkt  6. Årshjul 2022 (14.15-14.30) 

Sagsansvarlig: 
Gitte Nørregaard og Annette Rosenkilde 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
- UDKAST årshjul 2022 

Sagsfremstilling 
Udkast til årshjul for 2022 drøftes i udvalget med henblik på ændringer til godkendelse. 

Indstilling 
Det indstilles at udvalget stiller opklarende spørgsmål til udkastet. 

Referat 
Tilrettelser påføres årshjulet 2022, som hermed anses for godkendt. 
 

Punkt  7. Nyhedsbrev VIA (14.30-14.40) 

Sagsansvarlig: 
Annette Rosenkilde Jensen 

 Journalnr.: A21-66364 
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Bilag 
- Nyhedsbrev september 2021 

 
Sagsfremstilling 
Nyhedsbrevet indeholder punkter der er af orienterende karakter, hvorfor disse ikke kræver en mundtlig 
overlevering. I beretningen kan uddannelsesudvalget orientere sig om hvad der sker i VIA lige nu.  
 
Indstilling 
Det indstilles, at uddannelsesudvalget stiller afklarende spørgsmål til nyhedsbrevet.  

Referat 
Nyhedsbrevet er godt og passende i længde og gør møderne effektive da deltagerne er informeret på for-
hånd. 
 

Punkt  8. Nyt fra de studerende (14.40-14.50) 

Sagsansvarlig: 
De studerende 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
Nej 

Sagsfremstilling 
Nyt fra de studerende. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at de studerende orienterer om nyt.  

Referat 
Ayni har sidste møde i uddannelsesudvalget 22.11.2021. 
 
Rekruttering af nye studerende:  
Det bringes videre til de andre uddannelsesledere som bringer det videre til de lokale studievejlederne 
(Annette). 
Der spørges på de Studerendes Råds næste møde 28.09.2021 (Ayni og Britta). 
Der er 4 pladser til repræsentation fra de studerende men der kan sagtes være plads til flere. 
 
4. semesters nye prøve er de aktuelle studerende informeret om. 
5. semesters nye prøve effektiveres først fra seneres semestre. 
 

Punkt  9. Planlægning af næste møde (14.50-14.55) 

Sagsansvarlig: 
Alle 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
Nej 
 
Sagsfremstilling  
Næste møde i Uddannelsesudvalget for Sygeplejerskeuddannelsen er den 22.11.2021. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at uddannelsesudvalget kommer med punkter og input til den næste dagsorden og tema 
oplæg.  
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Referat 
Evaluering af arbejdet i uddannelsesudvalget 14.03.2022.  
Skal koordineres sammen med den nye udpegning til udvalget efterfølgende kommunalvalget. 
Kathrin tjekker op på hvornår der er valg til udvalget. 
 
Udd. udvalgs møde 22.11.2021: 
EVU oplæg (ny leder EVU) ”praktik i anden kommune – den borgernære sygeleje” 
Semesterevalueringer  
 
Efterspørge data vedr. Vibeke Rønns dataindsamling, hvor langt er forskningen og bearbejdning af data? 
Kan der være opfølgende oplæg på dagsordenen 22.11.2021? 
 
Justerede forudsætninger for 4. og 5. semester på dagsordenen. 
 
Forskning:  
”Fra flere sengs stuer til en sengs stuer? Hvor langt er dette forsknings projekt (Raymund)? 
 
Er der noget borgernær forskning fra praksis? 
 

Punkt  10. Eventuelt (14.55-15.00) 

Sagsansvarlig: 
Alle 

 Journalnr.: A21-66364 

Bilag 
Nej 
 
Sagsfremstilling 
Ingen punkter til evt. 


